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9 A Dél-Alföld elesett 
27 millió dollártól 

Furcsa pályázat 
Szeptember 15-é ig 

kellett volna eredményt 
hirdetni a győztes szá-
mára 27 milliá dollárt 
hozó egészségügyi re-
gionális modernizációs 
pályázaton. A V i l á g -
bank és a z Egészség-
ügyi Minisztérium közös 
pályázatát a z öt részt 
vevő régió közül a dél-
alföldi nyerte - a szak-
mai b í r á l ó b i z o t t s á g 
ajánlata alapján - ám a 
tárca vezetője, Gógl Ár-
pád a minap bejelentet-
te: a p á l y á z a t e red-
ménytelen, a z a z régi-
ánk elesett a nyertesnek 
járó, jelentős összegtől. 

Volt egyszer egy pályá-
zat, amin 27 millió dollárt 
lehetett elnyerni. A Világ-
bank és (az a k k o r m é g ) 
Népjóléti Minisztérium kö-
zösen m e g h i r d e t e t t , az 
egészségügy korszerűsí té-
sét, fej lesztését szolgá ló , 
úgynevezett regionális mo-
dernizációs pályázat ered-
ményhirdetésének - az ere-
deti versenykiírás szerint -
szeptember 15-éig kel let t 
volna megtörténnie. Ám eb-
ben az időpontban az egész-
ségügyi tárca vezetője, Gógl 
Árpád meglepő bejelentés-
sel állt elő, miszerint a pá-
lyázatot eredménytelennek 
nyilvánítja. Ez a bejelentés 
itt, a dél-alföldi rég ióban 
különös erővel hat, hiszen a 
bírálóbizottság a j á n l a t a 
alapján ez a r ég ió vol t a 
győzelem várományosa. 

A Dél-alföldi Regionális 
Konzorcium (Darek) koor-
dinátora dr. Mikó Tivadar, a 
SZOTE p ro fe s szo ra vol t , 
aki időközben az Országos 
Egészségbiztosítási Pénztár 
főigazgatója lett. Utódja a 
DAREK Kht . ü g y v e z e t ő 
igazgatói s z é k é b e n dr . 
Hampel György f ő o r v o s . 
Vele és a pályázatot össze-
állító operatívbizottság tit-
kárával, dr. Nagy Miklóssal 
beszélgettünk a n y e r t e s -
vesztes helyzetéről. 

• A miniszter nem indo-
kolta a döntést, találga-
tások, vélekedések van-
nak arról, miért fújták le 
a pályázat. 
Hampel György: - Ez a 

döntés már kora tavasszal 
előre látható volt, és sejté-
sünk az, hogy ezzel a világ-
banki kölcsönnel más céljai 
vannak az egészségügyi tár-
cának. Ez az egyik feltétele-
zésünk, a másik, hogy egye-
sek úgy í t é l t ék m e g , ha 
egyetlen régió lesz a győz-
tes - márpedig ezen a meg-
mérettetésen csak egy nyer-
tes lehetett akkor óriási 
szakadék alakul ki a győztes 
régió és többi négy között. 
Az „egy győztes" elve nyil-
vánvalóan nem az esé ly -
egyenlőség irányába mutat a 
magyar egészségügyben. A 
lényeg az, hogy a Csongrád, 
Bács-Kiskun, Békés, Jász-
Nagykun-Szolnok megyéket 
felölelő Dél-Alföld nem-
csak 27 millió dollártól esett 

el , h a n e m - meg í t é l é sem 
szerint - elképesztő erkölcsi 
veszteséget is elszenvedett. 
Félő, hogy e nem minden-
napi p á l y á z a t o n d o l g o z ó 
csapatnak elmegy a kedve 
egy ilyen nagyformátumú, 
óriási energiákat felemésztő 
munkától. 

9 Hányan dolgoztak az 
anyag elkészítésén és 
mennyi időt fordítottak 
rá? 
N a g y M i k l ó s : - Me-

gyénként 25-30 főből - or-
vosokból és önkormányzati 
vezetőkből - álló csoportok 
felmérték megyéjük egész-
ségügyi helyzetét. A vezető 
halálokoktól a leggyakoribb 
betegségeken át az ellátás 
milyenségéig, fel térképez-
tek mindent, s leírták a fej-
lesztési, modernizációs ter-
vüke t . A f ő s zempon t az 
volt, hogy a kórházak haté-
konyabban működjenek, a 
beteg, ha bekerül a fekvőbe-
teg- in tézménybe , akkor a 
lehető legrövidebb idő alatt 
g y ó g y í t s á k meg . A négy 
m e g y e m u n k a a n y a g á t el-
küldték Szegedre, ahol 40 
fős stáb nézte át, szakmai 
s zempon tbó l . A végleges 
f o r m a k ia lak í tásán 16-20 
ember dolgozott. Összessé-
gében közve t lenü l közel 
200 ember fog la lkozo t t a 
pá lyáza t t a l , aminek vég-
eredménye 3 kötetben 1250 
oldal. 

9 A versenykiírásban 
szerepelt, hogy vala-
mennyi pályázó régió 15 
millió forintot kap a 
költségei fedezésére. 

Hampel György: - A 
kiadásokat a megyék önkor-
mányzatai, illetve a SZOTE 
előlegezte meg, a 15 milliót 
utólag kapjuk meg. A dolo-
gi kiadásokat fedezi , és a 
m u n k á b a n va ló r é szvé te l 
arányában szerény anyagi 
jutalmazásra elég. 

9 Az elkészült anyag a 
27 millió dollár nélkül is 
értékesnek tekinthető. 
Nagy Miklós : - Bázis -

anyag, ami tökéletes útmu-
ta tó a r ra , hogy a r é g i ó 
egészségügy i f e j l e sz tésé -
nek, modernizációjának mi-
lyen irányba kell elindulnia. 
Értékkel bír azért is, mert a 
D é l - A l f ö l d l a k o s s á g á n a k 
egészségi állapotáról pontos 
képet ad. Nyereség az is, 
hogy a szakmai vezetés elő-
ször kényszerült arra, hogy 
közösen gondolkodjon a fej-
lesztésről, közös stratégiát 
dolgozzon ki. 

H a m p e l G y ö r g y : - A 
veszteség: a megvalósítás-
hoz szükséges anyagi for-
rást kihúzták alólunk, a ho-
gyan továbbról pedig egy 
szűkszavú miniszteri közle-
m é n y b ő l t u d u n k , a m e l y 
szeptember 9-én kelt, s így 
szól: „A folytatásra vonat-
kozó tervek kidolgozásában 
kérem az eddigi hatékony 
közreműködésüke t , és re-
mélem, hogy 1998. október 
végéig a továbblépés módja 
közösen kidolgozható." 

Kalocsa i Kata l in 

Görög táncház 
• Munkatársunktól 

Az Akropol i s együ t t e s 
közreműködésével görög 
táncházat rendez a szegedi 
görög k i s e b b s é g i ö n k o r -
mányzat és a Csongrád me-

gyei G ö r ö g ö k K u l t u r á l i s 
E g y e s ü l e t e . A t á n c h á z 
szeptember 22-én, kedden 
es te 6 ó rakor kezdőd ik a 
B a r t ó k Béla M ű v e l ő d é s i 
Házban. 

• Mentőállomást parkot emlékmüvet avattak 

Mórahalom ünneplőbe öltözött 

Az új hősi emlékmű előtt Nógrádi Zoltán polgármester mondott beszédet. (Fotó: Miskolezi Róbert) 

M ó r a h a l o m v á r o s 
napját ünnepelték a hét 
végén. Pénteken sport-
pályákat, gázvezetéket, 
szombaton szaktanter-
met, mentőállomást, hősi 
emlékművet és parkot 
a v a t t a k a homokhát i 
kisvárosban. Vasárnap 
borverseny, menettánc 
és szüreti bál zárta a vá-
rosnapi ünnepségsoro-
zatot. 

Mórahalmon három napon 
át ünnepelték mindazt, amit a 
kisváros fejlődéspárti vezetői 
és dolgos kezű polgárai együt-
tesen megteremtettek. A város 
napját új létesítmények átadá-
sával, kiállításokkal, baráti ta-
lálkozóval, borral és tánccal, 
szüreti mulatsággal köszöntöt-
ték. 

Pénteken két futballpályát 
és öltözőt, külterületi gázveze-
téket és szilárd burkolatú utcá-

kat avattak, s fákat ültettek a 
negyvennyolcas szabadságharc 
emlékére. 

Szombaton délelőtt a Móra 
Ferenc Általános Iskola és 
Szakiskola új szaktantermét 
adták át a gyerekeknek és pe-
dagógusoknak. A szakiskola 
huszonhat növendéke korszerű 
oktatástechnikai berendezések 
segítségével ismerkedhet a ho-
mokháti növénykultúrákkal. 
Gyuris Péterné igazgató meg-
nyitójában elmondta, hogy az 
iskola növendékei tanulmánya-
ik befejeztével zöldség-, gyü-
mölcs, szőlő-, és dísznövény-
termesztő végzettséget szerez-
nek. 

Ugyancsak szombaton dél-
előtt avatták föl Mórahalmon 
Csongrád megye nyolcadik 
mentőállomását. Nógrádi Zol-
tán polgármester elmondta: a 
település évtizedes álma való-
sult meg, mert a „homoki em-
ber" számára is kézzelfogható 

közelségbe került a segítség, 
amelyre minden bajba jutott 
számíthat. 

Az avatáson jelen volt dr. 
Gőbl Gábor, az Országos 
Mentőszolgálat főigazgatója és 
dr. Horváth István, a Népjóléti 
Minisztérium képviselője is. 
Az ünnepség végén Nógrádi 
Zoltán jelképesen átadta a 
mentőállomás kulcsát dr. Si-
mon Marionnak, a Csongrád 
Megyei Mentőszolgálat vezető 
főorvosának. A több mint 20 
millió forintos költséggel fölé-
pített állomás az átadás után 
azonnal meg is kezdte műkö-
dését: a huszonnégy órás szol-
gálat a 104 és a 280-592-es te-
lefonszámokon hívható. 

A mentőállomásnak helyet 
adó védelmi központban 
ügyelnek majd a mórahalmiak 
biztonságára az önkéntes tű-
zoltók, polgárőrök, a vízmű és 
a polgári védelem szakemberei 

Szombaton délután, a móra-
halmi Közösségi Házban a te-
lepülésről elszármazottak talál-
koztak. Ugyanitt helybéli alko-
tók munkáiból nyíltak kiállítá-
sok. Móricz Jánosné, Koisné 
Körösi Rozália és Pavlovszki 
Péter festményeit, a kézimun-
ka- és szövőkör alkotásait, va-
lamint a helytörténeti szakkör 
tárlatát nézhetik meg az érdek-
lődők. 

Szombaton délután a fölújí-
tott városi parkot adták át a 
mórahalmiaknak. Az ünnep-
ségre - amelyet jeles díszven-
dégek tiszteltek meg jelenlé-
tükkel - a Mórahalmi Alapfo-
kú Művészeti Zeneiskola pat-
togós rézfúvós muzsikája csa-
logatta a szép számmal össze-
gyűlő közönséget. Előbb a szo-
borpark legújabb darabját, a 
második világháború és az öt-
venhatos forradalom és sza-
badságharc áldozatainak tiszte-
letére állított emlékművet avat-

ták föl. Nógrádi Zoltán polgár-
mester megnyitójában arról be-
szélt, hogy a szülőföld szolgá-
lata néha a legtöbbet, az életét 
követeli a küzdelmet vállaló 
embertől. A veszteséget pedig 
legjobban a nő: a szerető, a hit-
ves, az anya szenvedi meg. 
Ezért fejezi ki híven az új em-
lékmű fájdalomtól megtört 
asszonyalakja a harcok borzal-
mait. Fritz Mihály szobrász-
művész alkotását a hajdani, 
vészterhes időket megélt Ki-
rály József és Börcsök József 
leplezte le. 

A szoboravatás után Nógrá-
di Zoltán polgármester kitünte-
téseket adott át azoknak a mó-
rahalmiaknak, akik példamuta-
tóan dolgoztak a településen 
élő közösségért. Kapovits End-
re, Szűcs Julianna, Martyin 
Lászlóné, Kószó Zoltán és Ta-
nács István kapott elismerést. 

A város központi parkja is 
megújult az ünnepre. Koczor 
György Ybl-díjas építész tervei 
szerint alakították át a parkot, 
amelyet dús virágtükrök, dísz-
burkolat, új padok, a Démász 
Rt. támogatásával állított kan-
deláberek tesznek hangulatos-
sá. 

Fölavatták a park mentén 
futó kerékpárutat is, amelynek 
megépítéséhez Póda Jenő he-
lyettes államtitkár és Balogh 
László országgyűlési képviselő 
is nagyban hozzájárult. A két 
segítő lábnyomát friss betonla-
pocskákon örökítették meg, s 
Nógrádi Zoltán fölkérésére, a 
két politikus maga is végigka-
rikázott az új bicikliúton. 

Szombaton este a városi 
fürdő teraszán a Molnár Dixie-
land Band és a Storywille ze-
nekar adott koncertet. 

Vasárnap az időnként eső-
vel ijesztgető időjárás sem 
akadályozta a veterán autók és 
ifjú görkorcsolyázók bemuta-
tóját, a kora délutáni menettán-
cot. A borverseny után tánc-
házzal és szüreti bállal zárultak 
a városnapi ünnepek Mórhal-
mon. 

Ny. P. 

9 Politikamentes a Polgári Szegedért Egyesület 

„Pártmunkásokból nem lehet 
városvezetést csinálni!" 

NYOMDAI SZOLGÁLTATÁS: _ 
6 2 / 3 1 1 - S í 9 m 

A Polgári Szegedért 
Egyesület (PSZE) pénteki 
közgyűlésén hagyta jó-
vá a szervezet választá-
si programját és a jelöl-
tek névsorát . Az esé-
lyekről és a tervekről 
kérdeztük Kővári Árpá-
dot, az egyesület elnö-
két. 

9 Köt-e választási meg-
állapodást a PSZE a pár-
tokkal? 
- Nem egyeztettünk még, 

de miként a Polgári Szege-
dért Egyesület nevéből is ki-
tűnik, mi a Polgári Szövet-
séggel, vagyis a Fideszből, 
FKGP-ből, MDF-ből és Ke-
reszténydemokrata Szövet-
ségből álló koalícióval min-
den további nélkül együtt tu-
dunk működni. Fontos, hogy 
a szöve t ségge l , s nem az 
egyes pártokkal külön, hi-
szen akkor semleges voltunk 
sérülne. Mi nem ideológia 
mentén gondolkodunk, ha-
nem Szegedben, s ha ebben 
a tekintetben nem lesz ütkö-
zés a programok között, ak-
kor lehetséges az együttmű-
ködés a városvezetésben. 

9 Lesz-e polgármesterje-
löltje a PSZE-nek? 
- Nem. Nagyon örültünk 

volna annak, ha a Polgári 
Szövetség felvállalta volna 
valamelyik tagunkat és pol-
gármesterjelöltnek javasolja, 
hiszen akkor az induláskor 
együtt lehetett volna működ-
ni. Jelen pillanatban az egyik 
a le lnökünk , Molnár Imre 
független jelöltként indul, a 
PSZE természetesen támo-
gatja őt. Épp most értesül-
tem arról, hogy a 20. körzet-
ben induló tagunk, Farkas 
Károly, a Fidesz alpolgár-
mester-jelöltje. Mi gesztus-
ként felajánlottunk a Polgári 
Szöve t ségnek a lka lmas 
szakembereket, mert plakát-
ragasztó és szórólapterjesztő 
fiatal tehetségekből, vagyis 
úgynevezett pártmunkások-
ból nem lehet városvezetést 
csinálni. A jelöltjeinkből ed-
dig nem fogadtak el senkit, 
nem egyezte t tek velünk, 
most viszont örülühk, hogy a 
Polgári Szövetség felfigyelt 
Farkas Károlyra. 

9 Milyen városházát és 
Szegedet szeretne a PSZE 
október után? 
- Ha egyetlen szóval kel-

lene megfoga lmaznunk a 
szegedi jövőképünket, akkor 
erre a régióközpont a legjobb 
meghatározás. - vette át a 
szót Katona András, a PSZE 

listájának vezetője, a Szegedi 
Nemzetközi Vásár igazgató-
ja. - Sajnos a regionalizmus-
sal kapcsolatos elképzelések 
ma csupán a politika szintjén 
jelennek meg, s nem a gazda-
ságén, holott fordítva jobb 
lenne. A jövő tétje, hogy mi-
ként csatlakozhatunk a nagy 
európai elosztórendszerek-
hez, ehhez megfelelő intéz-
ményrendszer kiépí tésére 
lesz szükség. Létezik ma már 
egy világszínvonalú intézmé-
nyünk, a szegedi felsőokta-
tás, ezt pedig Szeged érdeké-
ben a város szolgálatába kell 
állítani. Ha megvizsgáljuk, 
hogy az egyetem kapcsolat-
rendszere eddig mennyi 
pénzt hozott Szegednek, ki-
derül, van mit javítani. 

9 Milyen eredményre 
számít a PSZE? 
- A realitás talaján állunk, 

a választási törvény egyéb-
ként sem teszi l ehe tővé , 
hogy egy párt abszolút több-
séget szerezzen az önkor-
mányzatban - mondja Kővá-
ri Árpád. - A PSZE a mérleg 
nyelve lehet a köve tkező 
képviselőtestületben, 4-6 vá-
rosatyával és egy frakcióval 
a torony alatt e légedettek 
lennénk. 

T. V. 

csörög a Pannon GSM 

Kedves Olvasóink! Közérdekű problémá-
ikat, észrevételeiket, tapasztalataikat ezen a 
héten Arató László újságíró munkatársunk-
kal oszthatják meg, aki munkanapokon 8 és 
10 óra között, vasárnap 14 és 15 óra között 
hívható a 06-20-9432-663-as rádiótelefon-
számon. Elveszett tárgyaikat kereső', illetve 
talált tárgyakat visszaadni szándékozó olva-
sóink ingyenes hirdetésben tehetik közzé mondandójukat. Hir-
detésfelvétel 8 és 10 óra között a 06-80-820-220-as zöld számon, 
illetve személyesen a Sajtóházban és hirdető irodáinkban. 

Buszpanasz . T. J . -né 
Gyálarétről hívott felhábo-
rodva bennünket. Vasárnap 
a 13 óra 15 perckor Szeged-
ről induló busz ugyanis tíz 
perccel később állt be a 
megállóba. Amikor olva-
sónk szóvá tette, hogy a 
magas jegyárak mellett le-
hetne pontosabb is a közle-
kedés, a buszvezető le akar-
ta szállítani a járműről. Te-
lefonálónk erre nem volt 
hajlandó. Később a Bartók 
téren megállt a sofőr, s kö-
zölte, hogy addig nem 
megy tovább, míg a rekla-
máló utas le nem száll. Vé-
gül a többiek győzték meg 
arról, hogy induljon el. Ol-
vasónk úgy érzi, nagyon 
megalázták. Ráadásul úgy 
gondolja, hogy az utasokért 
van a közlekedési vállalat 
és nem fordítva. 

Zaj. Molnár Erika a Fe-
ketesas utcából azt tette 

szóvá, hogy a hétvégi Ti-
szaneT rendezvénynek nem 
a legjobb helyszínt válasz-
tot ták. A szűk utcában 
ugyanis hatalmas hangerő-
vel szólt a zene este későig. 
Az ott lakók ezt sérelmez-
ték, ám nem igazán találtak 
meghallgatásra. Olvasónk 
azt javasol ja , hogy ilyen 
rendezvényeket a Tisza-
parton, vagy a Dugonics té-
ren tartsanak a jövőben, ott 
kevesebb lakót zavarnak 
vele. 

Te j . Sz. László szerint 
mostanában egyes áruhá-
zakban fél áron kínálják a 
tejet. A dolognak egyetlen 
szépséghibája van: lejárt a 
te rmékek szavatossága. 
Nem érti, hogyan engedheti 
ezt meg az egészségügyi 
hatóság, hiszen a tej rendkí-
vül romlandó áru. 

Esanaagaa 


